
 

 

 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  28 de febrer de 2017 19:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2017/2 
 
PRESIDENT    l·lm.        GIMÉNEZ RENOM IGNASI 

 ASSISTENTS                  GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                    MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                    PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                    CANALIS ALSINA ALEIX 
                                    MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                    CREUS OLIVERAS JOAN 
                                    MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                    PEREZ MOREJON DANIEL 
                                    LEIVA REYES JOSE 
                                    PAPPALARDO AGUEDA ANGELA 
                                    HOMET VENTAYOL RAFA                                      
                                    CALAF VIVES JOSEP M 
                                    REBOLLO FLIX FERRAN 
                                    RASPALL ALUJA NURIA 
                                    TENA BLANCH BET 
                                    UYA PUIGMARTI JORDI 
                                    GRACIA GORDILLO CONXI 
                                    GARCIA FANDINO BEA 
                                    URRUTIA MASANA LIDIA 
SECRETARI                     COLELL VOLTAS JOSEP  
INTERVENTOR ACCTAL     FERNÁNDEZ VILLAVERDE JOSÉ MANUEL  
 
EXCUSA L’ABSÈNCIA        ALAMANY GUTIÉRREZ ELISENDA  
 
 
Atès que hi ha el quòrum de constitució que estableix l’article 98.c) del Decret legislatiu  
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya, la Presidència declara oberta la sessió i es passes a tractar els diferents punts de 
l’ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
 1.- Actes pendents d’aprovar 
      PLE 2017/1 Ordinària 31/01/2017 
 2.- Resolucions a donar compte 
 3.- Resolució donar compte canvi denominació grup municipal (PDeCAT)  
 



 

 

 4.- Donar compte de l'informe de compliment de l'article 104 bis de la LBRL, quart  
      trimestre 2016. 
 5.- Donar compte de l'informe de període mitjà de pagament i període legal de  
       pagament, quart trimestre de 2016 
 6.- Donar compte de l'informe de seguiment del pla d'ajust, any 2016 
 7.- Modificació de l’article 3 del reglament de la taula de Mobilitat, respecte a la seva  
      Composició 
 8.- Aprovació addenda conveni d'adhesió al Consorci per a la defensa de la Conca del riu     
      Besòs. 
 9.-  Designació de tres membres del Consell de Cultura d’acord amb l’article 3e) del seu  
       reglament 
10.- Moció del grup municipal d’ERC sobre el desenvolupament del programa català de  
        refugi, acompanyament a les persones refugiades. 
11.- Moció del grup municipal d’ERC referent a la taxa per l’ús privatiu o aprofitament  
       especial del domini públic local de les instal·lacions de transport d’energia elèctrica,  
       gas, aigua i hidrocarburs  
12.-  Moció del grup municipal Som de Castellar-PSC per fer efectives les esmenes  
        aprovades als pressupostos de la Generalitat del 2017.  
13.- Moció del grup municipal Decidim Castellar, sobre la proposta de creació d’un pla cap a  
        la sobirania alimentària 
14.- Moció del grup municipal d’ERC d’impuls al consum d’energies renovables 
15.- Assumptes sobrevinguts 
16.- Precs i preguntes 
 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.- Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió de data  
31/01/2017 .  
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
2.-  Resolucions a donar compte 
Es dona compte al Ple dels Decrets l’Alcaldia núm. 112 de 25 de gener de 2017 al 257  
de 23  de febrer de 2017. 
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en sessions de 
31 de gener i 7, 14 i 21 de febrer de 2017. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
PROPOSTES 
 
3.- RESOLUCIÓ DONAR COMPTE CANVI DENOMINACIÓ GRUP MUNICIPAL 
(PDeCAT)  
“DECRET 248.- Castellar del Vallès,  22 de febrer de 2017.  
Vist el que disposa l’article 73.3 de la Ley 7/85 de 2 d’abril en relació amb l’article 71 del 
Reglament Orgànic Municipal que preveu que en cada mandat corporatiu es podran 
constituir tants grups polítics municipals com llistes electorals hagin obtingut una 
representació municipal. 
Vist que l’article 72 del Reglament Orgànic Municipal, pel que respecte a la formació dels 
grups municipals, contempla que es constituiran mitjançant escrit a l’Alcalde. 
Vist que en sessió plenaria de 30 de juny de 2015 el ple va restar assabentat de la 
constitució del diferents grups municipals. 
Vist que mitjançant escrit de data 25 de gener de 2017, les regidores del Grup polític 
municipal Convergència Democràtica de Catalunya ha adreçat un escrit al consistori 
conformement sol·licitant el canvi de denominació del grup municipal, també han aportat la 



 

 

resolució del Subdirector General de Política Interior y Processos electorals   pel qual es 
comunica que “el partido Partit Demòcrata Europeu Català (PDECAT) ha quedado 
formalmente inscrito con fecha 29 de septiembre de 2016, en el Tomo IX, folio 373 del 
Libro de inscripciones“ 
Tenint en compte que l’article 72 del Reglament Orgànic Municipal estableix que “Tan la 
seva denominació, com els seus membres, com el seu portaveu podran ser variats al llarg 
del mandat.” 
Per tant el nostre Reglament Orgànic Municipal no preveu cap limitació al canvi de 
denominació de grups municipals durant la legislatura i l’article 73 de la Ley 7/85 de 2 
d’abril guarda silenci al respecte no establint cap regulació específica. 
D’acord amb el que estableix l’art 72 del Reglament Orgànic, abans esmentat. 
Aqueta Alcaldia, HA RESOLT 
PRIMER.- Donar-se per assabentat del canvi de denominació del grup municipal 
Convergència Democràtica de Catalunya, que a partir d’aquest moment tindrà la 
denominació de Grup Municipal Demòcrata Europeu Català (PDECAT) i que continuarà 
format pels mateixos membres que l’anterior grup municipal Convergència Democràtica i 
que es relacionen a continuació: 

 Membres:  Beatriz Garcia Fandino 
                      Lidia Urrutia Masana 
 

Portaveu:   Beatriz Garcia Fandino  
Portaveu suplent: Lidia Urrutia Masana 

SEGON.- Donar compte d’aquesta resolució al Ple municipal a efectes del seu 
coneixement. 
TERCER.- Publicar el canvi de denominació del grup municipal en el BOPB.” 
Es dona per assabentat  de la resolució de l’Alcaldia de data  22 de febrer. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
4.- DONAR COMPTE DE L’INFORME DE COMPLIMENT DE L’ARTICLE 104 BIS DE LA  
LBRL, QUART TRIMESTRE 2016. 
ATÈS que de conformitat amb l’apartat 6 de l’article 104.bis de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local, l’alcalde ha d’informar al ple, amb caràcter 
trimestral, del compliment del que es preveu en aquest article en relació al personal 
eventual al servei de l’ajuntament. 
Vist l’informe del cap d’unitat de Recursos Humans en el sentit que en el quart trimestre de 
2016: 
1.El nombre de llocs de treball reservats a personal eventual en aquest ajuntament és d’un 
lloc i, per tant, no es supera el límit que contempla l’article 104.bis.1 de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de les bases de règim local. 
2. El personal eventual al servei d’aquest ajuntament està assignat als serveis generals de 
l’entitat. 
3. Semestralment es publica a la seu electrònica de l’ajuntament i al Butlletí Oficial de la 
Província de Barcelona el nombre de llocs de treball reservats a personal eventual.  
Aquest alcalde a l’Ajuntament Ple 
Informa del compliment, en el quart trimestre de 2016, del que es preveu a l’article 104.bis 
de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local, en relació al nombre 
de llocs de treball reservats a personal eventual, a l’assignació funcional de les persones 
ocupants, i a allò relatiu a la publicitat del nombre de llocs a la seu electrònica de 
l’ajuntament i al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona. 
Presenta la proposta la  regidora  Sra. Anna Marmol, Som de Castellar-PSC, que diu que 
es porta a ple donar compte del compliment en el quart trimestre del 2016 del que es 
preveu a l’article 104 bis de la llei reguladora de les bases de règim local en relació al 



 

 

nombre de llocs de treball reservats a personal eventual i a l’assignació funcional d’aquestes 
persones, en el nostre Ajuntament tenim un lloc de treball reservat a personal eventual que 
esta assignat a serveis generals i per tant no supera el límit que contempla la llei. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
 5.- DONAR COMPTE DE L’INFORME DE PERÍODE MITJÀ DE PAGAMENT I PERÍODE 
LEGAL DE PAGAMENT, QUART TRIMESTRE DE 2016 
ATÈS l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, de 29 
de desembre, per a que s’estableixen mesures de lluita contra la morositat en les 
operacions comercials, que estableix que els tresorers o, en el seu defecte, interventors de 
les Corporacions locals elaboraran trimestralment un informe sobre el compliment dels 
terminis establerts en la llei pel pagament de les obligacions de cada Entitat local. 
ATÈS l’article 5.4 de la referida Llei 15/2010, de 5 de juliol, que estableix que la Intervenció 
o òrgan que tingui atribuïda la funció de comptabilitat incorporarà a l’informe anterior, una 
relació de les factures o documents justificatius respecte dels quals hagin transcorregut més 
de tres mesos des de l’anotació al Registre de factures i no s’hagin tramitat els 
corresponents expedients de reconeixement de l’obligació o s’hagi justificat per l’òrgan 
gestor l’absència de la tramitació dels mateixos. 
VISTOS els informes de la tresorera i l’interventor relatius al compliment dels terminis 
previstos per al pagament de les obligacions segons l’article 4 de la Llei 15/2010, de 5 de 
juliol, referits al quart trimestre de 2016 
ATÈS que per Real decret 635/2014, de 25 de juliol, s’ha desenvolupat la metodologia de 
càlcul del període mitjà de pagament a proveïdors d eles administracions públiques que 
preveu la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat 
financera. 
ATÈS que de conformitat amb l’article 6.2 del Reial decret 635/2014, de 25 de juliol, ha de 
donar-se publicitat al període mitjà de pagament. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Donar-se per assabentat dels informes relatius al període mitjà de pagament i 
al període legal de pagament de les obligacions per deutes comercials de l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès corresponents al quart trimestre de 2016, de conformitat amb el resum 
següent: 
 
I. PERÍODE MITJÀ DE PAGAMENT 
 

 
 

PMP 
(dies) 

Rati 
operacions 
pagades 
(dies) 

Import 
pagaments 
realitzats 
(EUR) 

Rati 
operacions 
pendents 
(dies) 

Import 
pagaments 
pendents 
(EUR) 

     
7,50 12,42 2.452.379,72 -1,91 1.281.524,75 

 
II. PERÍODE LEGAL DE PAGAMENT 
 
a) Pagaments realitzats en el trimestre 
 
 
 

 
PLP 
(dies) 

Pagaments realitzats en el trimestre 
Dins del període legal 

de pagament 
Fora del període legal 

de pagament 
Núm. de 
pagaments 

Import total 
(EUR) 

Núm. 
de 

Import total 
(EUR) 



 

 

pagaments 
     

42,48 1.261 2.094.121,04 161 375.826,51 
 
b) Interessos de demora pagats en el trimestre 
 
Interessos de demora 

pagats 
en el trimestre 

Núm. de 
pagaments 

Import total 
(EUR) 

  
0 0,00 

 
c) Factures o documents justificatius pendents de pagament al final del trimestre 
 

 
 

PLP 
pendent 
(dies) 

Pendent de pagament al final del trimestre 
Dins del període legal 

de pagament 
Fora del període legal 

de pagament 
Núm. 

d’operacions 
Import total 

(EUR) 
Núm. 

d’operacions 
Import total 

(EUR) 
     

27,56 493 1.009.583,20 41 255.453,17 
 
d) Factures o documents justificatius respecte als quals, al final del trimestre, han 
transcorregut més de tres mesos des de la seva anotació al registre de factures i no s’hagin 
tramitat els corresponents expedients de reconeixement de l’obligació 
 

Pendent de 
reconeixement de 

l’obligació 
Núm. de 
documents 

Import total 
(EUR) 

  
0 0,00 

 
SEGON.- Remetre al Ministeri d’Hisenda i Administracions Púbiques, d’acord amb el previst 
en l’article 4.4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol de 2010 i en l’article 6.2 del Reial decret 
635/2014, de 25 de juliol, els referits informes. 
Presenta la proposta el  regidor  Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, que diu que tal i 
com és perceptiu, de manera trimestral passem al coneixement del Ple l’informe que es 
desprèn d’Intervenció sobre el compliment dels terminis establerts a la llei pel pagament de 
les obligacions per part de la nostra Corporació.  
Vistos els informes al respecte, i tenint en compte la metodologia de càlcul que preveu la 
llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, 
donem a conèixer que el període mitja de pagament és de 7’5 dies. 
Aquesta dada és remesa al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques, tal i com es 
preceptiu. 
Per ERC intervé el regidor Sr. Ferran Rebollo,  i diu que reitera les preguntes que ha fet 
en diferents plens respecte a la moció aprovada en aquest ple a tenir la informació 
relativa al pagament que tenen les empreses pre-subcontractades. Donat que encara no 



 

 

disposen d’aquesta informació ens agradaria saber en quina situació està després de tant 
de temps. 
Contesta el regidor Sr. Joan Creus,  Som de Castellar-PSC, dient que tal i com es va 
comentar  en les comissions informatives s’han introduït algunes de les qüestions en els 
nous contractes que s’han anat licitant i en els propers mesos tindrem informació relativa 
en aquesta dada. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
6.- DONAR COMPTE DE L’INFORME DE SEGUIMENT DEL PLA D’AJUTS, ANY 2016 
ATÈS que de conformitat amb l’article 7 del Reial decret llei 4/2012, de 24 de febrer, pel 
qual es determinen obligacions d’informació i procediments necessaris per establir un 
mecanisme de finançament per al pagament als proveïdors de les entitats locals, el Ple de 
l’ajuntament va aprovar en sessió de 30 de març de 2012 un pla d’ajust per al període 
2012-2022. 
ATÈS que l’article 10 del Reial decret llei 7/2012, de 9 de març, pel qual es crea el Fons per 
al finançament dels pagaments a proveïdors, estableix les entitats locals que concertin les 
operacions de crèdit previstes en aquest reial decret llei hauran de presentar anualment al 
Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques un informe de l’interventor sobre l’execució 
del pla d’ajust, del qual es donarà compte al Ple. 
VIST l’informe de l’interventor accidental de seguiment del pla d’ajust, corresponent al 
quart trimestre de 2016 i anual de 2016. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Donar-se per assabentat de l’informe elaborat per l’interventor accidental 
sobre l’execució del pla d’ajust contemplat en l’article 7 del Real decret llei 4/2012, de 24 
de febrer, corresponent a l’any 2016 
SEGON.- Remetre al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques, d’acord amb el previst 
en l’article 10 del Reial decret llei 7/2012, de 9 de març, l’informe elaborat per l’interventor. 
El  regidor  Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, presenta la proposta i diu que en 
aquest sisè punt, i d’acord amb els requeriments del Ministeri d’Hisenda i Administracions 
Públiques, donem compte de l’informe de seguiment del pla d’ajust, que es va remetre al 
ministeri abans de finals del mes de gener.  
En ell, s’informa de l’impacta que han tingut les mesures que es proposaven, tant per la 
banda dels ingressos com per la banda de les despeses, complint-se amb suficient 
diferència ambdós objectius.  
A més, es constata que l’endeutament bancari és inferior al que es preveia, que s’ha 
generat més estalvi del previst, i que els objectius de capacitat de finançament s’han 
acomplert.  
En conjunt per tant, una sèrie d’indicadors que ens assenyalen que tot i les dificultats 
encara existents, estem en la bona línia. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
 7.- MODIFICACIÓ DE L’ARTICLE 3 DEL REGLAMENT DE LA TAULA DE MOBILITAT 
RESPECTE A LA SEVA COMPOSICIÓ. 
ATÈS el Reglament de la Taula de mobilitat, aprovat pel Ple del dia 18 de desembre del 
2007 i publicat al BOP del 02/04/2008, estableix en el seu article 3 la composició de la 
Taula de mobilitat. 
ATÈS que l’article 15 del mateix reglament, preveu la dissolució de la Taula al final de cada 
mandat del consistori. 
ATESA la primera modificació del Reglament va ser aprovada per Ple el 19 de juliol de 2011 
i publicada al BOP del 08/10/2013.  



 

 

Vist l’informe de data 15 de febrer de 2017 de la tècnica de Mobilitat, que proposa atesa 
l’actual estructura organitzativa municipal, modificar la composició de la Taula de Mobilitat, 
i el punt 3 del seu Reglament, amb els següents canvis:  
- substituir els regidors de Mobilitat i Transport, i de Territori, pel regidor de Planificació. 
- substituir els regidors de Via pública i Medi Ambient, pel regidor de Manteniment. 
- substituir un representant de les entitats d’atenció a les persones amb discapacitació, 
d’entre les entitats inscrites al registre d’entitats de Castellar, pels membres de la Taula 
d’Accessibilitat recollits en els punts 2.d i 2.g del reglament d’aquesta: dos representants 
dels usuaris del PIPAD i un màxim de tres persones a títol individual amb coneixements 
sobre accessibilitat 
- substituir un/a tècnic/a de mobilitat, pels tècnics dels serveis municipals implicats: Espai 
públic, seguretat ciutadana i mobilitat. 
- substituir: Un/a representant de cada un dels sindicats implantats a Castellar; un/a 
representant de les entitats mediambientals d’entre les entitats inscrites al Registre 
d’Entitats de Castellar i un/a representant de les entitats mediambientals d’àmbit comarcal; 
un/a representant de l’entitat Tren Castellar; un/a representant del Consell Escolar 
Municipal; per: qualsevol altre representant d’una entitat adient en funció de la temàtica 
tractada. 
- substituir un representant de les associacions de veïns del nucli urbà i un representant de 
les associacions de veïns de les urbanitzacions, per un representant de cadascuna de les 
associacions de veïns constituïdes i inscrites al Registre municipal d’entitats.  
- suprimir el Cap de l’àrea de Territori i Medi Ambient perquè és un càrrec que ja no existeix 
en l’estructura actual de l’Ajuntament. 
Es proposa al Ple l’adopció dels següents 
ACORDS:  
PRIMER.- Aprovar la segona modificació del Reglament de la Taula de Mobilitat, per tal de 
recollir a l’article 3 l’actualització de la seva composició, amb els següents integrants: 

- El President serà l’alcalde/essa, o bé el regidor/a en qui delegui. 
- El regidor/a de Planificació. 
- El regidor/a de Manteniment. 
- El regidor/a de Seguretat Ciutadana. 
- Un/a representant per cada grup municipal, que no cal que ostenti el càrrec de 

regidor/a, que sigui preferentment coneixedor/a, expert/a o competent en temes de 
mobilitat. 

- Un/a representant de l’Associació d’Empresaris de Castellar (ASEMCA). 
- Un/a representant de l’Associació de Comerciants de Castellar (ACC). 
- Un/a representant de la Cambra de Comerç de Sabadell. 
- Els membres de la Taula d’Accessibilitat recollits en els punts 2.d i 2.g del reglament 

d’aquesta: dos representants dels usuaris del PIPAD i un màxim de tres persones a 
títol individual amb coneixements sobre accessibilitat. 

- Un/a representant de cadascuna de les empreses concessionàries del transport 
públic a Castellar del Vallès (SARBUS i SAGALÉS). 

- Un/a representant de l’Associació Ràdio - Taxi Castellar. 
- Un/a representant de cadascuna de els associacions de veïns constituïdes i inscrites 

al Registre Municipal d’Entitats. 
- El Secretari o tècnic en qui delegui amb veu i sense vot. 
- Els/les tècnics/ques dels serveis municipals implicats: Espai Públic, Seguretat 

Ciutadana i Mobilitat. 
- Qualsevol altre representant d’una entitat adient en funció de la temàtica tractada a 

la convocatòria de la Taula de Mobilitat. 
 



 

 

SEGON.- Sotmetre l’esmentat acord a informació pública per un termini mínim de trenta 
dies, a fi que s’hi puguin presentar al·legacions i reclamacions, mitjançant la  inserció dels 
anuncis corresponents al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, al Diari Oficial de la 
Generalitat de Catalunya, a un dels mitjans de comunicació escrita diària i al tauler 
d’anuncis de la Corporació. El termini d’informació pública començarà a comptar des del dia 
de la publicació de l’anunci al BOPB. 
TERCER.- Disposar que, si no s’hi formula cap al·legació ni reclamació durant el termini 
d’informació pública, les modificacions del Reglament de la Taula de Mobilitat  i el text que 
se’n deriva quedaran aprovats definitivament sense necessitat de cap tràmit ulterior. 
Explica la proposta el regidor Sr. Pepe González,  Som de Castellar-PSC, que diu la taula 
de mobilitat va tenir fa uns anys, des de la seva constitució una trajectòria més lligada al 
debat dels grans projectes, més o menys hipotètics, que a la l’activitat quotidiana i els 
petits projectes de remodelació de l’espai públic. 
La crisis econòmica i la conseqüent falta de partides d’inversions han deixar durant algun 
temps quasi sense contingut les funcions de la Taula de Mobilitat.  
En el últims mesos s’ha constituït la Taula d’Accessibilitat més centrada en una 
problemàtica especifica i al mateix temps la disponibilitat pressupostari permet alguna 
actuació significativa de l’espai urbà.  
Això ens porta a la recuperació de la taula de Mobilitat, adaptant la seva composició a la 
nova realitat actual, proposem doncs aprovar la modificació del Reglament de la Taula de 
Mobilitat, per tal de recollir a l’article 3 l’actualització de la seva composició,  
Composició que recull, a part dels representants politics i tècnic municipals 

- Un/a representant de l’Associació d’Empresaris de Castellar (ASEMCA). 
- Un/a representant de l’Associació de Comerciants de Castellar (ACC). 
- Un/a representant de la Cambra de Comerç de Sabadell. 
- Els membres de la Taula d’Accessibilitat recollits en els punts 2.d i 2.g del reglament 

d’aquesta: dos representants dels usuaris del PIPAD i un màxim de tres persones a 
títol individual amb coneixements sobre accessibilitat. 

- Un/a representant de cadascuna de les empreses concessionàries del transport 
públic a Castellar del Vallès (SARBUS i SAGALÉS). 

- Un/a representant de l’Associació Ràdio - Taxi Castellar. 
- Un/a representant de cadascuna de els associacions de veïns constituïdes i inscrites 

al Registre Municipal d’Entitats. 
- Qualsevol altre representant d’una entitat adient en funció de la temàtica tractada a 

la convocatòria de la Taula de Mobilitat. 
És la nostra voluntat convocar de forma immediata de la Taula per recavar la seva opinió  i 
la seva participació en projectes d’inversions de l’any en curs.   
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
8.- APROVACIÓ ADDENDA CONVENI D’ADHESIÓ AL CONSORCI PER A LA DEFENSA 
DEL RIU BESÒS 
ATÈS que el ple municipal de Castellar del Vallès de data 19 de juliol de 2016. va 
acordar,entre altres aspectes: 
“PRIMER.- Delegar en el Consorci Besòs Tordera, en la seva condició d’ELA bàsica de 
sanejament en alta, les competències en matèria de col·lectors, bombaments i estacions 
depuradores corresponen al servei de sanejament en alta de l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès, les quals inclouen la potestat respecte a la gestió del servei d’acord amb allò previst 
a l’article 4 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local. 
SEGON.- Acordar que l’Ajuntament de Castellar del Vallès continuarà estan integrat en el 
Consorci Besòs Tordera en el nivell d’actuació de sanejament en alta, que comporta la 
realització per part del Consorci de les funcions assenyalades a l’article 5è, als punts 1 i 2 
de l’article 6è, i a l’Annex II dels seus Estatuts. 



 

 

TERCER.- Aprovar el conveni aprovat per les dues parts que tindrà efectivitat a partir de l’1 
d’octubre de 2016 i que regula aspectes tècnics de la delegació,” 
 
ATÈS que l’esmentat conveni regulador de la delegació anteriorment es va publicar en el 
BOP de data 5 de setembre de 2016.  
ATÈS  que a nivell pràctic els tècnics municipals competents han considerat que per una 
millor implementació i desenvolupament de la delegació efectuada en favor del Consorci 
Besòs Tordera,caldria establir un règim transitori en relació a la referida delegació sobre 
abocaments d’aigües residuals de les activitats ja existents, les quals van rebre autorització 
mitjançant l’Ordenança d’intervenció municipal ambiental de seguretat i de salut pública, 
aprovada per la Corporació el 17 de juliol de 2012  
ATÈS  que aquest efecte s’ha elaborat una addenda específica  que figurarà com annex al 
conveni que es va aprovar pel Ple en data 19 de juliol de 2016. 
ATÈS que s’ha traslladat l’esborrany d’aquesta addenda a la Gerència del Consorci per a la 
defensa de la Conca del riu Besòs i aquesta ha donat conformitat a la proposta 
d’addenda,incorporant aquelles esmenes que des de el Consorci han considerat adients . 
ATÈS que consensuat el text definitiu de l’addenda,cal que aquesta sigui aprovada pel 
mateix òrgan que va aprovar el conveni inicial 
Vist l’informe de Secretaria 
 Per tot això la Comissió Informativa de Planificació proposa al Ple d’acord amb les 
atribucions que l’òrgan plenari te conferit per l’article 22 de la Llei 7/85, de 2 d’abril  
l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar l’addenda al conveni d’adhesió aprovat per Ple el 19 de juliol de 2016, 
entre l’Ajuntament i el  Consorci per a la defensa de la conca del riu Besòs, respecte el 
règim transitori dels abocaments d’aigües residuals existents, sent el text d’aquesta 
addenda del contingut literal següent 
 
“ADDENDA AL CONVENI D’ADHESIÓ DE L’AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL VALLÈS 
AL CONSORCI PER A LA DEFENSA DE LA CONCA DEL RIU BESÒS  RESPECTE EL 
RÈGIM TRANSITORI DELS ABOCAMENTS D’AIGÜES RESIDUALS EXISTENTS  
 
“Castellar del Vallès, a..XXX..                               
R E U N I T S : 
D’una part el Sr. IGNASI GIMÉNEZ RENOM, alcalde de Castellar del Vallès, assistit pel Sr. 
Josep Colell Voltas, Secretari de l'Ajuntament de Castellar del Vallès. 
I d’una altra part, el Sr. SERGI MINGOTE i MORENO, President del Consorci per a la Defensa 
de la Conca del riu Besòs, assistit del Sr. Manuel Ramal i Mata, Secretari de l'esmentat 
Consorci. 
 
I N T E R V E N E N: 
El Sr. IGNASI GIMÉNEZ RENOM, en la seva qualitat d'Alcalde, en nom i representació de 
l'Ajuntament de Castellar del Vallès (en endavant l’AJUNTAMENT) i en execució de l'acord 
aprovat per l’Ajuntament en Ple en data 19 de Juliol de 2016 
El Sr. SERGI MINGOTE MORENO, en la seva qualitat de President del Consorci per a la 
Defensa de la Conca del riu Besòs (en endavant el CDCRB), en exercici de les facultats que 
li assignen els Estatuts del Consorci i l’acord de Junta General de 25 de novembre de 2015 
 
Totes les parts es reconeixen mútuament capacitats per atorgar el present Conveni i, 
actuant en la representació que els hi correspon, 
 
EXPOSEN  



 

 

I.-Que l’AJUNTAMENT de Castellar del Vallès en el Ple municipal de data.19 de juliol de 
2016 i la Junta General del Consorci (CDCRB) de data 29 de juny de 2016.van aprovar, 
respectivament, el Conveni de delegació i acceptació d’atribucions amb el del règim de 
sanejament en alta, entre els quals s’inclou el règim sobre abocaments d’aigües residuals . 
II.- Que es considera convenient per ambdues parts establir un règim jurídic transitori 
respecte l’abocament d’aigües residuals ja existents 
III.- En aquest sentit es recull com addenda al conveni anterior la següent Clàusula 
específica per regular l’esmentat règim transitori 
 
CLÀUSULA SOBRE EL RÈGIM TRANSITORI SOBRE ABOCAMENTS D’AIGÜES 
RESIDUALS DE LES ACTIVITATS EXISTENTS 
Les activitats amb autorització municipal d’abocament d’aigües residuals a la xarxa de 
sanejament públic, quedaran automàticament autoritzades pel CDCRB, sense necessitat de 
demanar nou permís d’abocament. A tal efecte, l’Ajuntament de Castellar del Vallès 
facilitarà al CBT una relació completa de les activitats autoritzades a la data de signatura 
d’aquesta ADDENDA..  
En el cas que, en relació a les activitats existents es produeixi un canvi de titularitat i/o alta 
de nova activitat per cessament previ de l’existent, caldrà que l’activitat s’adeqüi a les 
determinacions del Reglament regulador d’abocaments d’aigües residuals del consorci, 
aprovat en el mes de juny de 1994. 
En el cas que es produeixi un canvi substancial respecte de l’abocament d’aigües residuals 
d’una activitat existent, caldrà també adequar-la al Reglament esmentat. 
S’entén per canvi substancial el definit en l’Annex II.1.5 de l’Ordenança d’intervenció 
municipal ambiental de seguretat i de salut pública, aprovada definitivament per la 
Corporació el dia 17 de juliol de 2012 i publicada al BOPB de 14 de novembre de 2012. 

AIGUA 
En el cas d’augment dels nivells d’emissió, es considerarà canvi substancial: 
a.- L’increment del cabal d’abocament superior a 50m2/dia. 
b.- La presència en un abocament de substàncies prioritàries i substàncies perilloses 
prioritàries que es trobin recollides a la normativa en matèria de protecció d’aigües, o 
que estiguin incloses a l’annex 14 del Reglament 1907/2006 REACH, no tingudes en 
compte anteriorment. 
c.- L’increment de substàncies prioritàries i substàncies perilloses prioritàries regulades 
per la normativa en matèria de protecció d’aigües, sempre que l’increment de càrrega 
màssica sigui superior a 100mg/h. 
d.- L’increment de càrrega contaminant d’altres substàncies diferents a les descrites 
anteriorment, sempre que l’increment de càrrega màssica sigui superior a 100g/h. 
e.-L’aparició de nous focus emissors, llevat si es tracta d’aigües sanitàries.    
En cas d’augment del consum d’aigua: 
f.- Un increment del consum superior a 7.000m3/any provinents de fonts pròpies és un 
canvi substancial. 
El contingut  d’aquesta ADDENDA restarà subordinat en tot moment a les prescripcions 
legals que resultin en aplicació d’altres normes de superior rang. 

 
I prova de conformitat, ambdues parts signen el present document per duplicat exemplar i 
a un sol efecte, en el lloc i data assenyalats en l’encapçalament.  
 
L’Alcalde de Castellar del Vallès                                   El President CDCRB 
 
 
 
El  Secretari de l’Ajuntament                                      El Secretari del CDCRB” 



 

 

 
 
SEGON.- Facultar a l’Alcalde a la signatura d’aquesta Addenda tant àmpliament com sigui 
possible  en dret,així com per la seva execució,i en el seu cas per les correccions d’errades 
que es poguessin produir en el seu contingut 
TERCER.- Publicar el contingut de l’Addenda en el Butlletí Oficial de la Província i inserir 
l’addenda esmentada juntament amb el text del Conveni inicial, a la seu electrònica de la 
Corporació per a facilitar l’accés a l’empara d’allò que disposa l’article 8,1 f) de la Llei 
19/2014, de 29 de desembre,  
QUART.- Comunicar aquests acords al Consorci per a la Defensa de la Conca del Riu Besòs 
CINQUÈ.- Comunicar aquests acords a les Regidories  de l’Ajuntament per raó de la 
matèria de l’Ajuntament 
Explica la proposta el regidor Sr. Pepe González,  Som de Castellar-PSC, dient que  el ple 
municipal de Castellar del Vallès de data 19 de juliol de 2016. va acordar: Delegar en el 
Consorci Besòs Tordera, les competències en matèria de col·lectors, bombaments i 
estacions depuradores corresponen al servei de sanejament en alta de l’Ajuntament de 
Castellar. 
Amb posterioritat els tècnics municipals competents han considerat que per una millor 
implementació i desenvolupament de la delegació efectuada en favor del Consorci Besòs 
Tordera, caldria establir un règim transitori en relació a la referida delegació sobre 
abocaments d’aigües residuals de les activitats ja existents,  
A aquest efecte s’ha elaborat una addenda específica  que figurarà com annex al conveni 
que es va aprovar pel Ple en data 19 de juliol de 2016 a la que el Consorci ha donat la seva 
conformitat. 
Consensuat el text definitiu de l’addenda,cal que aquesta sigui aprovada pel mateix òrgan 
que va aprovar el conveni inicial. 
A continuació fa lectura dels acords. 
Per ERC el regidor Sr. Rafa Homet, intervé per dir que aquesta addenda del conveni la 
trobem especialment interessant i com deia el regidor amb una forta carrega tècnica i en 
especial doncs estem a la expectativa i amb molt d’interès d’aquesta capacitat d’inspecció 
que ens dotarem a partir d’ara. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:     DISSET    (17) dels regidors Som de Castellar-PSC, ERC i PDeCAT  
Vots en contra:  CAP        
Abstencions :     TRES      ( 3) dels regidors de Decidim Castellar  CAP   
 
 9.-   DESIGNACIÓ DE TRES MEMBRES DEL CONSELL DE CULTURA D’ACORD AMB 
L’ARTICLE 3e) DEL SEU REGLAMENT. 
ATÈS que l’Ajuntament Ple en sessió celebrada el 22 de juliol de 2008 va aprovar el 
Reglament del Consell de Cultura de Castellar del Vallès (publicat en el BOP núm. 235 de 
30/09/2008). 
ATÈS que l’article 3 de l’esmentat Reglament estableix que dintre de la Composició del 
Consell de Cultura es nomenaran 
“Persones a títol individual d’una reconeguda vàlua personal en el camp cultural, en un 
nombre no superior a 3 i elegits pel Ple Municipal” 
Vist l’informe de 15 de febrer de 2016 de la Tècnica de Cultura 
La Comissió Informativa corresponent amb allò disposat al Capítol segon, Secció primera 
del Reglament Orgànic Municipal aprovat el 24 de febrer de 2015, en relació amb els 
articles 123.1 i 126.1 del Real Decreto 2568/1986, de 28 de novembre, Reglament 
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic dels Ens locals, proposa als Ple de 
l’Ajuntament l’adopció dels següents 



 

 

ACORDS: 
PRIMER.- Designar d’acord amb l’article 3 lletra e) del Reglament del Consell de Cultura de 
Castellar del Vallès les tres persones que es relacionen a continuació, per formar part del 
Consell de Cultura, com a persones a títol individual, d’una reconeguda vàlua personal en el 
camp cultural 

1- Enric Aguilar Puig 
2- Canòlich Prats Vilallonga 
3- Belen Guitart 

SEGON.- Notificar aquest acord a les persones designades pel ple així com a la Regidoria 
de Cultura 
Explica la proposta el regidor Sr. Aleix Canalis, Som de Castellar-PSC, dient que d’acord 
amb el Reglament del Consell de Cultura del nostre municipi, vigent des el 30 de setembre 
de 2008,  més enllà de les persones que en formen part ja sigui per la seva condició de 
membres d’entitats culturals, representants dels grups polítics o tècnics municipals,   el 
plenari municipal té la potestat de  nomenar  tres persones a títol individual d’una 
reconeguda vàlua personal en el camp cultural per formar-ne part.  
En aquest sentit, avui proposem a aquest plenari l’elecció de les següents persones : 
Enric Aguilar Puig 
Llicenciat en Belles Arts per la Universitat de Barcelona 
Neix a Sabadell l'any 1974 i des del 2003 viu a Castellar. 
 
Des de l’any 1998 es dedica professionalment a la pintura, ha realitzat 14 exposicions 
individuals i ha participat en 43 exposicions col·lectives arreu de Catalunya. Treballa 
realitzant obres pictòriques en el camp de l'arquitectura i l'interiorisme en tot l'Estat. 
L’any 1999 entra a formar part de la Junta directiva de la Acadèmia de Belles arts de 
Sabadell i posteriorment s'integra al patronat del Museu d'Art de Sabadell. 
Fa dotze anys trasllada i amplia l'estudi - taller a Castellar del Vallès i l’any 2007 i inaugura 
la seva pròpia galeria d'art "Aguilart", destinada a la creació i exposició d'art. Des de la 
galeria crea una activitat educativa destinada a empreses per desenvolupar la creativitat i la 
intuïció a través de la pintura. 
Actualment segueix pintant i fent exposicions, imparteix classes de dibuix i pintura. Té 
obres repartides per tot l'Estat espanyol, Suïssa, Regne Unit i Emirats Àrabs (Dubai). 
 
Canòlich Prats Vilallonga 
Nascuda a Barcelona fa 51 anys, la Canòlich Prats va participar a la fundació de l’Orquestra 
Simfònica del Vallès i és violinista de l’orquestra des de fa 30 anys.  
L'OSV és una orquestra compromesa amb el creixement de la seva comunitat, entenent la 
música i la cultura com a eines de transformació i millora socials. 
La Canòlich Prats participa activament en diferents projectes de l’obra Social de l’OSV: 
va participar i coordinar amb l’Orquestra Simfònica del Vallès el projecte Tàndem amb 
l’Institut Les Termes de Sabadell; participa i coordina des de l’OSV el projecte “Mosaico de 
Sonidos” en el que estan presents 14 orquestres simfòniques de l’estat en un projecte amb 
persones amb discapacitat; va participar en el projecte “Converses sonores”  que acostava 
els músics de l’orquestra als presos del Centre penitenciari de Joves de la Roca del Vallès i 
des d’aleshores és voluntària del centre penitenciari  ensenya violí a un grup de presos 
setmanalment; Participa activament donant classe de violí a l’escola Agnés Armengol de 
Sabadell dins el projecte comú A-cordant.  
Així mateix, des de l’any 1995 és professora de violí de l’Escola Municipal de Música Torre 
Balada. 
 
Belen Guitart  



 

 

Va néixer a Sabadell ara fa 53 anys. Llicenciada en dansa clàssica pel Real Conservatorio de 
la Danza de Madrid, especialitzada en pedagogia de la dansa i professora registrada de la 
Royal Academy of dancing. Durant 13 anys va ser ballarina al Gran Teatre del Liceu i del 
Ballet de l’Arena di Verona i també ha col laborat com a coreògrafa en diverses produccions 
de dansa i pels Amics de l’Opera de Sabadell. 
Fa més de vint anys que va obrir la seva pròpia escola de Dansa a Castellar, centre 
autoritzat pel departament d’ensenyament de la Generalitat de Catalunya, i combina la 
direcció del centre amb l’ensenyament de la dansa a la seva escola i en col·laboració amb 
altres centres.  
Entenem que aquests tres castellarencs i castellarenques, reuneixen mèrits més que 
suficients com per poder formar part del nostre consell de cultura, i és per aquest motiu 
que avui portem a la consideració del Plenari la seva designació. 
Per ERC intervé el regidor Sr. Josep M Calaf,  per dir que la creació del Consell de Cultura 
és una de les nostres aspiracions més desitjades. No en va figura en el nostre programa 
electoral com un element molt definit en el si d’ERC i debatut amb el sector. I, com a 
conseqüència d’aquesta evidencia, tampoc es casualitat que figuri en l’acord per l’abstenció 
del grup municipal d’ERC als pressupostos 2017. 

3.1.-Activar el Consell de Cultura, que formularà propostes sobre el Pressupost de 
Cultura i la seva gestió, que seran valorades per la Regidoria. Termini de 
convocatòria en tres mesos. 
3.2.-Crear la Taula d’Entitats, dins el Consell de Cultura, que participi activament en 
la planificació i l’organització de la Festa Major. Les seves propostes seran avaluades 
per les regidories corresponents amb el compromís de respondre argumentadament 
tant si és acceptada com no. Activació de la taula d’entitats en tres mesos. 

Certament en els preliminars dels acords mentre nosaltres parlàvem de Creació del Consell 
de Cultura l’equip de govern preferia utilitzar el terme rellançament. Nosaltres, com tantes i 
tantes vagades fem, no ens deixem encallar per la terminologia si l’operativitat de l’òrgan 
ens permet treballar i aconseguir els objectius prefixats. 
I quins haurien de ser aquests objectius?. El primer acord signat pretén, al nostre entendre, 
dos apartats diferenciats. Un és funcional i contempla tan la composició com el marc 
d’actuació i decisió del Consell. L’altre tindria a veure amb els resultats concrets de 
l’actuació del Consell que haurien de comportar millor i major participació ciutadana entès 
en el doble sentit del terme. Es a dir, millor i major participació dels agents generadors 
d’activitats culturals i major i millor participació de la ciutadania com a espectadors actius. 
Pel que fa al primer bloc, creiem que caldria que el Consell hauria de recollir els següents 
plantejaments: 
Capacitat d’assessorar, informar, col·laborar i participar en la gestió i planificació de la 
política cultural de Castellar. 
Com a únic òrgan sectorial de participació en la cultura de l’Ajuntament de Castellar, podria 
establir acords de reciprocitat i cooperació amb altres consells locals d’altres ajuntaments. 
L’objecte propi del CLCC és el de ser una eina de gestió que resolgui l’exigència comunitària 
en matèria cultural, estimulant i dinamitzant  les condicions i motivacions dels individus i de 
la comunitat en els heterogenis sectors  culturals en què es manifesta.  
El Consell  ha de gaudir de capacitat suficient per produir, organitzar o coordinar en fets 
concrets i puntuals les diverses inquietuds que puguin brollar de la dinàmica cultural i social 
del poble. 
El Consell hauria d’orientar les accions dels seus òrgans de govern d’acord amb els 
objectius generals següents : 

a. Identificar, dinamitzar i relacionar els diversos sectors culturals presents a Castellar. 
b. Promoure la participació dels ciutadans i de les entitats i col·lectius socials en les 

diverses estructures de treball del Consell, propiciant així la cohesió social dels 
diferents àmbits de la població. 



 

 

c. Analitzar i fer propostes que s’orientin a donar desposta a les demandes culturals, 
tant  explícites com latents, de la ciutadania. 

d. Proposar i promoure que els recursos que s’ofereixen per a les diferents pràctiques 
culturals siguin idonis i de qualitat. 

e. Promoure  la circulació eficient de la informació cultural a Castellar. 
f. Ésser un instrument pels col·lectius  socials/entitats  per expressar-se en el marc de 

les finalitats que preveu el Consell. 
g. Vetllar per la conservació del Patrimoni Històric Artístic de Castellar en el sentit més 

ampli. 
h. Promoure les diverses expressions culturals derivades dels àmbits del teatre, la 

música, les arts plàstiques, el cinema, la fotografia, etcètera … posant especial 
atenció en aquelles que ens són pròpies. 

i. Elaborar les bases del pressupost de Cultura, recollint les propostes de tots els 
agents culturals a fi i efecte que es  tinguin en compte a l’hora de la confecció 
definitiva dels pressupostos municipals. 

j. Establir lligams de cooperació amb altres  consells  o bé  òrgans similars d’altres 
municipis o per l’intercanvi d’experiències, amb coneixement previ de l’Ajuntament. 

Arribats a aquest punt  algú ens podria retreure, estranyat, quin és el sentit de la nostra 
intervenció si el que avui es proposa són els membres del Consell de Cultura i no tan les 
seves funcions. El relat que us volem fer arribar es que nosaltres volem participar de les 
atribucions d’aquest Consell de Cultura  i no només ser-ne els espectadors. Reclamem la 
nostra participació i, si aquesta es dona, també n’ assumim la nostra responsabilitat. 
Si la nostra participació en el acompliment d’aquest acord ha d’esser la d’espectadors 
passius podria passar que no consideréssim acomplert l’acord subscrit. I això està a les 
vostres mans evitar-ho. 
No obstant, tot i que no coneixem prou be algunes de les persones proposades, considerem 
que això no ha de ser obstacle per donar un vot afirmatiu al seu 
nomenament.                                                                              
La regidora Sra. Bea Garcia, PDeCAT, intervé i diu que el seu grup ha expressat en 
diverses ocasions  el seu suport amb el treball participatiu a partir dels consell diversos, és 
més creiem  que aquesta hauria de ser la manera de treballar els diferents aspectes 
comunitaris de la Vila, amb consells participatius oberts a la ciutadania, sigui com sigui, el 
model d’aquest equip de govern és el de consells molt mes acotats i tancats amb poca 
participació oberta i molta intervenció directa, essent així  que les convocatòries les fa 
directament l’Ajuntament. Fora bo en aquets sentit que es marques una periodicitat bàsica 
de trobades que ja feia més d’un any que no es convocava el consell de cultura, el que 
denota la poca incidència que aquets consell te en la dinàmica cultural de la nostra Vila, així 
com la poca incidència que tenen altres consell, fora bo potser, a  partir d’aquí obrir un 
debat amb els diferents grups i entitats al respecte del sentit i contingut dels diferents 
consells per tal de fer-los mes participatius i més oberts, malgrat això el nostre vot serà 
favorable. 
S’obra un torn de replica amb el regidor Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, per dir 
que bàsicament el Consell de Cultura  no és el model d’aquets equip de govern. El Consell 
de Cultura es va aprovar l’any 2008, i en relació a les funcions que se li pretenen estan 
clarament definides en el seu reglament, per tant òbviament que estem oberts a noves 
propostes però les funcions del  consell de Cultura son el que son i en relació a la presència 
política i al fet de que els regidors siguin més o menys participatius els hi vull fer avinent la 
pretensió d’aquest consell de Cultura sigui un lloc on les entitats i els professionals puguin 
expressar-se i assessorar en la matèria i les competències del consell de Cultura. La 
intenció és que aquest Consell es focalitzi bàsicament en la participació de les entitats i dels 
professional que hem convidat a ser-hi. 
Per ERC el regidor Sr. Josep  M Calaf,  intervé per dir que si es un consell que el que ha de 



 

 

fer es assessorar a la regidoria si que voldríem en aquest sentit es participar-hi tant com 
puguem. 
També intervé la regidora Sra. Bea Garcia,  PDeCAT, per dir que en la seva intervenció la 
intenció era plantejar un debat molt més obert a les entitats i molt més obert a la 
ciutadania en general, perquè em sembla que els consells son una forma bona i 
participativa, per això la proposta era de revisar el contingut i el sentit dels consells. 
Pel grup municipal Decidim Castellar, intervé la regidora Sra. Bet Tena,  per dir que caldria 
fer una refuncionalitat  de tot aquest consell acabarà sent informatiu com era en un inici. 
Les aportacions fetes pel grup municipal d’ERC son molt interessants i caldria que 
s’incorporessin en el reglament del consell. 
Intervé el regidor Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, per dir que aquest es 
l’objectiu. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
10.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL d’ERC SOBRE EL DESENVOLUPAMENT DEL 
PROGRAMA CATALÀ DE REFUGI, ACOMPANYAMENT A LES PERSONES REFUGIADES 
L’acollida de les persones refugiades i migrants s’ha convertit en un clam per part de la 
ciutadania i les entitats catalanes i ha estat una prioritat de l’acció de la Generalitat en 
col·laboració amb els ens locals. Fruit d’aquesta col·laboració, el Govern de la Generalitat ha 
comunicat al Govern de l’Estat espanyol i a l’ACNUR que posa a disposició un mínim de 
4.500 places per acollir a persones refugiades. Tot i això, les demandes de la Generalitat 
per fer possible l’acollida de més persones refugiades no han estat ateses i s’ha constatat la 
falta de voluntat de cooperació per part de l’Estat. 
La Generalitat disposa de competències per acollir a les persones refugiades que arriben a 
Catalunya amb l’objectiu d’assolir la plena ciutadania. El treball conjunt entre les 
organitzacions no governamentals i el Departament de Treball, Afers Socials i Famílies ha 
identificat 271 casos de persones refugiades amb diferents nivells de vulnerabilitat que 
necessiten poder venir urgentment a Catalunya. Ara bé, els entrebancs i la ineficiència de la 
burocràcia espanyola ha provocat que només 14 d’aquestes persones hagin pogut arribar a 
dia d’avui al nostre país. La pressió de la Generalitat a l’Estat espanyol per augmentar el 
nombre de persones refugiades ha estat constant i s’ha basat en propostes concretes com 
l’extensió de permisos d’estudi a estudiants que acollirien les universitats catalanes o 
l’extensió de visats humanitaris als consolats i ambaixades espanyoles, interpretant 
adequadament la Llei d’Asil de l’Estat. 
Tot i tenir les competències, l’Estat espanyol no transferirà a Catalunya ni un euro dels 
32.000 M € que l’Estat rebrà del Fons Europeu d’Asil, Migracions i Integració (FAMI). Aquest 
fet i les traves administratives i polítiques limiten en gran mesura la possibilitat d’acollida 
del poble català que no pot fer-ho sense els recursos adients, encara que 14 sentències 
avalen la invasió de competències de l’Estat en matèria d’acollida i immigració. 
El treball transversal per a l’acollida de persones refugiades ha portat el Govern a treballar 
en programes d’educació i refugi, de salut i salut mental, l’increment dels recursos 
d’aprenentatge intensiu de català amb el Consorci per la Normalització Lingüística (CPNL) i 
l’obertura d’un nou protocol a les oficines del SOC perquè les persones refugiades tinguin 
accés a les Polítiques Actives d’Ocupació quan tenen permís de residència i encara no de 
treball, entre altres. Tota aquesta tasca quedarà recollida en el Programa Català de Refugi, 
pioner a Europa, i que a partir de bones pràctiques locals i internacionals es basarà en la 
memòria i en el compromís per part de la persona refugiada a seguir un Pla Individual 
d’Activitats (PIA). 
Queda clara doncs, la voluntat del món local per contribuir a l’acollida de persones 
refugiades, voluntat que ha estat evident els darrers mesos mitjançant la col·laboració amb 
l’Inventari de Recursos amb aportacions de la Generalitat, d’Ajuntaments, Entitats i 
Particulars d’on han sortit el 52% de les places del programa d’acollida estatal. A més, tots 



 

 

els municipis disposen d’un Servei de Primera Acollida que, entre altres funcions, coordina 
tots els serveis públics municipals i de la Generalitat per a l’acollida. En el marc del nou 
Programa Català de Refugi, la implicació dels ens locals continuarà essent essencial a través 
del seguiment dels PIA des de la proximitat. 
En què consisteix doncs aquest Programa Català de Refugi? El programa català de refugi 
constitueix una acció solidària i de responsabilitat envers el dret d’asil de les persones 
refugiades, un programa d’una durada d’un any, revisable cada 3 mesos a través 
d’avaluacions, i que té uns objectius clars: 
A) Atendre les necessitats bàsiques d’aquestes persones, com són l’habitatge, el 
parament i subministrament de la llar, l’alimentació i la roba, els medicaments i higiène 
personal i les despeses derivades de l’escolarització obligatòria dels infants. 
B) Afavorir-ne la seva autonomia social i laboral. 
C) Donar-los accés, en igualtat de condicions als serveis públics, amb l’acompanyament 
dels mentors. 
D) Permetre’ls aconseguir la plena ciutadania. 
I és que les persones refugiades acollides al programa, són persones que han fugit del seu 
país perquè la seva integritat física i els seus drets humans hi són greument amenaçats, 
persones que en aquest moment no disposen de cap ajut i que es comprometen a complir un 
Pla Individual d’Activitats per assolir la referida autonomia socioeconòmica.  
El Departament de Treball, Afers Socials i Famílies -a través de la Secretaria d’Igualtat, 
Migracions i Ciutadania-, ha desenvolupat aquest programa que representa un canvi de model 
respecte al programa estatal d’acollida i s’orienta, com vèiem, a atendre les necessitats 
bàsiques de les persones acollides i, a ajudar-los a assolir una independència social i laboral 
que els faciliti l’exercici de la plena ciutadania. A més a més, el programa serveix per 
desplegar el Pla de Protecció Internacional de Catalunya.  
Té una amplia base jurídica que l’empara, com l’article 138 de l’Estatut d’Autonomia de 
Catalunya, que parla sobre immigració o el 166 del mateix cos legal, sobre serveis socials, 
voluntariat, menors i promoció de les famílies. I també es basa en l’article 7è, p, de la Llei 
12/2007 d’11 d’octubre, reguladora del dret d’asil i de la protecció subsidiària i de l’article 7è 
de la Llei 10/2010, de 7 de maig, d’acollida de les persones immigrades i de les retornades a 
Catalunya.  
Qui intervé en aquest programa català de refugi? 
1.- El Govern català, aportant una prestació econòmica per cobrir les necessitats bàsiques 
d’aquestes persones. 
2.- Les persones refugiades que finalitzin el programa estatal de refugi a Catalunya sense 
haver assolit una autonomia suficient, i que hauran de complir uns requisits mínims (com ara 
tenir ingressos per sota de la renda mínima d’inserció (RMI), en els 12 mesos anteriors a la 
sol·licitud o no tenir altres ingressos que superin la RMI) i que adquireixen el compromís del 
Pla Individual d’Activitat.  
3.- Els mentors, que formaran grups d’acollida per fer l’acompanyament.  
4.- Les entitats, que donaran suport als mentors del grups d’acollida  
5- I els ens locals, que avaluaran trimestralment l’assoliment d’objectius.  
L’aspecte més innovador del programa doncs, és la participació activa que es dóna a les 
administracions locals catalanes i a la societat civil mitjançant la figura de la mentoria, una 
figura que ha de permetre que diferents col·lectius, persones, entitats i administracions 
públiques, participin activament en l’acollida i la integració de les persones refugiades que 
visquin a Catalunya. 
En què consisteix, exactament, la mentoria? La mentoria és un procés d’ajut en el qual una 
persona, o un grup de persones, voluntàries (mentors), ajuden a una altra persona 
(mentorat). En concret, els mentors es comprometen a:  
- acompanyar a les persones refugiades en les activitats del Pla Individual d’Activitat (facilitar 
l’aprenentatge de la nostra llengua, recerca de feina). 



 

 

- establir vincles amb les persones refugiades i d’aquestes amb les persones i entitats de 
l’entorn 
- a dedicar de 2 a 4 hores setmanals durant un any 
- a acompanyar les persones refugiades en la seva avaluació 
- a passar una entrevista personal prèvia  
- i a fer la formació establerta al programa.  
Donada la intensitat i la dedicació que es requereix, la tasca de mentor no s’ha plantejat per 
ser desenvolupada de manera individual sinó que l’acompanyament es preveu més efectiu si 
les persones mentores formen el seu propi grup d’acollida. Així, tindran prioritat els grups 
d’acollida formats per persones que prèviament es coneguin, que tinguin lligams de confiança 
mútua (familiars, d’amistat, de feina, d’àmbit escolar, del lleure, etc.), de manera que entre 
elles puguin recolzar-se i complementar-se, cadascuna dins el seu àmbit d’actuació, en 
l’acompanyament a la persona refugiada.  
Ara bé, les persones que no en puguin trobar cap, també es poden inscriure a títol individual. 
En aquests casos, les entitats col·laboradores del programa s’encarregaran d’incorporar 
aquestes persones en un grup.  
Finalment, a què es comprometen els beneficiaris del programa? Doncs a seguir el pla 
individual d’activitats, consistent en aprendre la llengua, a seguir una orientació, formació i 
inserció laboral, a la descoberta de l’entorn, a l’establiment de vincles socials i a passar una 
avaluació trimestral.  
En definitiva, el programa català de refugi pretén construir i enfortir els vincles socials entre 
les persones que conformen la societat catalana, sigui quin sigui el seu origen geogràfic i/o 
cultural amb l’objectiu de contribuir a configurar una societat compromesa amb els drets 
humans a Catalunya i arreu del món, potenciant la figura de la mentoria. 
Per tot l’exposat, el grup d’Esquerra Republicana a l’Ajuntament de Castellar del Vallès 
proposa d’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Reclamar a l’Estat Espanyol que traspassi a la Generalitat la totalitat de les 
competències en matèria d’acollida i immigració i els recursos per fer-les efectives. 
SEGON.- Manifestar  el suport d’aquest Ajuntament al Programa Català de Refugi i garantir 
la seva col·laboració.   
TERCER.- Divulgar aquest Programa Català de Refugi, donant-lo a conèixer a la ciutadania i a 
les entitats locals. 
QUART.- Reclamar  l’establiment de vies legals i segures de manera que les persones 
refugiades puguin arribar a Catalunya amb plenes garanties i puguin ser reconegudes 
ràpidament com a sol·licitants d’asil.  
CINQUÈ.- Comunicar  aquest acord al departament de Treball, Afers Socials i Famílies, a 
l’Associació pel refugi Casa Nostra Casa Vostra, a Stop Mare Mortum, al Fons Català de 
Cooperació al Desenvolupament, a les entitats municipalistes i al govern de l’Estat.  
Explica la proposta la regidora Sra. Nuria Raspall, ERC, i llegeix la proposta 
Intervé a continuació la regidora Sra. Pepa Martínez,  Som de Castellar-PSC, dient que la 
Generalitat ha fet aquest pla, perquè al març, una part dels 240 refugiats que han arribat, 
l’últim any, acabaran el programa estatal d’asil, condició indispensable  per poder seguir el pla 
català, ja que els refugiats no podran rebre més d’una ajuda a la vegada. Estar empadronat a 
Catalunya i haver tingut ingressos per sota de la renda mínima el darrer any, el programa 
català de refugi atorgarà ajudes econòmiques d’entre 400 i 600 euros a cada individu i els 
proveirà d’habitatges. 
El govern busca la complicitat dels ciutadans per ajudar els refugiats a integrar-se al país. Per 
això, crearà grups de mentors, amb l’objectiu de donar-los un cop de mà perquè siguin més 
autònoms en el seu dia, trobin feina i puguin viure sense ajudes. Els mentors s’hi ha 
d’apuntar en grups de 3 a 5 persones. És una de les mesures que inclou el programa català 
de refugi, i que s’inspira en els models d’èxit del Canadà. 



 

 

Durant tot un any, acompanyaran un refugiat o tota la seva família. Per exemple, els 
ensenyaran la llengua i els assessoraran a l’hora de buscar feina. Un dels requisits és que els 
mentors d’un mateix grups es coneguin prèviament. 
També van posar en marxa una pàgina web on els interessats poden inscriure’s i on 
recordaran que proposar-se com a mentor requereix un compromís perquè “ajudar les 
persones vulnerables és una gran responsabilitat”. Fan entrevistes per escollir aquests 
mentors, i per realitzar l’aparellament entre mentors i persones refugiades. 
Com administració local, posem tots els nostres recursos al seu abats, per contribuir al bon 
desenvolupament del programa català de refugi a través d’un conveni amb la Generalitat. 
En definitiva, la crisi dels refugiat, amb totes les seves derivades, està afectant els pilars 
fundacionals de la UE, com són la solidaritat o la lliure circulació de persones. Europa i tots els 
seus estats membres tenen l’obligació moral, però també legal, d0acollir e integrar a aquestes 
persones que fugen de la guerra i la persecució als seus països i es juguen la vida per arribar 
a Europa a demanar asil. Parlem de persones a les quals nosaltres, com a comunitat 
internacional, tenim l’obligació de donar acollida i protecció, amb o sense competències. 
La integració de les persones refugiades i que tinguin un parer actiu a la societat, és positiva 
per al conjunt de la ciutadania una  societat dual, entre els de fora o els d’aquí  i els rics, 
entre els que tenen drets i els que no en tenen. La nostra aspiració és una societat 
cohesionada amb ciutadans iguals en drets i deures. 
Intervé la regidoria Sra. Bea Garcia,  PDeCAT, per dir que en junta de portaveus es acordar  
que el grup de PDeCAT presenta la moció conjuntament amb el grup d’ERC. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
11.-  MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL d’ERC REFERENT A LA TAXA PER L’ÚS PRIVATIU 
O APROFITAMENT ESPECIAL DEL DOMINI PÚBLIC LOCAL DE LES INSTAL·LACIONS 
DE TRANSPORT D’ENERGIA ELÈCTRICA, GAS I HIDROCARBURS. 
Els darrers anys les companyies subministradores de serveis bàsics, i particularment les 
elèctriques, han vist incrementats els seus ingressos alhora que la ciutadania ha patit un 
increment desmesurat de les tarifes. Aquesta situació ha posat en risc l’accés de moltes 
famílies als subministraments essencials, accentuant la problemàtica de la pobresa 
energètica. 
Per la seva banda, l’Estat espanyol enlloc de vetllar pels interessos dels ciutadans ha optat 
per prioritzar els interessos econòmics de les grans corporacions, algunes vegades per acció 
i altres vegades per omissió. Els ajuntaments també hem patit la posició de poder 
d’aquestes companyies que, amb la complicitat de l’Estat, sovint han trobat els mecanismes 
legals per eludir el pagament de taxes municipals. 
Un exemple clar és la taxa per l’ús privatiu o aprofitament especial del domini públic que 
han d’abonar les empreses de subministraments per les instal·lacions de generació, 
transport i distribució. La llei d’hisendes locals recull a l’article 20.3.k) la possibilitat 
d’establir una taxa per gravar les instal·lacions de transport d’energia elèctrica, aigua i gas 
que ocupin el sòl, subsòl o el vol de vies públiques o d’altres terrenys de domini públic local. 
D’altra banda, l’article 24  de la llei d’hisendes locals defineix els mètodes de càlcul de la 
quota tributària ja sigui a través de la valoració de la utilitat de mercat derivada de l’ús o 
aprofitament o bé de l’1,5% dels ingressos bruts procedents de la facturació que obtingui 
l’empresa subministradora al terme municipal per l’aprofitament especial del sòl, subsòl o 
vol de les vies públiques municipals. 
Les companyies afectades per aquestes taxes han presentat nombrosos recursos davant els 
tribunals demanant l’anul·lació de les ordenances fiscals que les regulen, argumentant que 
la quota exigida no estava prou fonamentada o bé era desproporcionada.  
ATÈS que mitjançant les ordenances fiscals els municipis poden exigir –com alguns ja fan 
des de fa temps- a les empreses explotadores de serveis de subministraments que, actuant 
com a distribuïdores i/o comercialitzadores, presten serveis que resulten d’interès general o 



 

 

afecten a la generalitat o a una part important del municipi una taxa de l’1,5 per cent sobre 
els ingressos bruts generats al municipi.  
ATÈS que les sentències del Tribunal Suprem estableixen que els ajuntaments també 
podran establir una taxa per a les empreses que compten amb xarxes que travessen el 
terme municipal, però que no van directament vinculades a la prestació de serveis al 
municipi. 
ATÈS que segons el que estableix la doctrina del Tribunal Suprem es pot determinar com a 
base imposable el valor de la utilitat que reporta l’ús privatiu o aprofitament especial del 
domini públic, i aquesta utilitat pot calcular-se partint del valor cadastral del sòl amb 
construccions, considerant construccions les pròpies línies elèctriques d’alta tensió, així com 
altres elements de la instal·lació. 
Per tot l’exposat, el grup d’Esquerra Republicana a l’Ajuntament de Castellar del Vallès  
proposa d’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Elaborar els informes tecnicojurídics necessaris per tal que en l’expedient de 
modificació de les ordenances fiscals per a 2018 es creï una taxa per aprofitament especial 
del sòl, el subsòl i el vol de les vies públiques municipals així com les xarxes de transport 
que travessin el terme municipal per part d’empreses explotadores de serveis de 
subministrament que no són d’interès general i no donen serveis directes al municipi, en 
conseqüència, no estan gravades per la taxa regulada a la ordenança fiscal número A11. 
SEGON.-  Cercar el suport necessari a entitats supramunicipals per tal d'identificar els 
metres lineals de xarxes elèctriques que transcorren per espais municipals. 
TERCER.- Incorporar al pressupost de l’ajuntament de l’exercici 2018 una partida 
específica per a combatre els efectes de la pobresa energètica, aprofitant els majors 
ingressos que pugui generar la nova taxa a que es refereix l’apartat primer d’aquest acord i 
dins les possibilitats que permeti l’aplicació de la regla de despesa. 
QUART.- Exigir al govern de l’Estat espanyol que, en cap cas, traslladi el major cost 
suportat per les companyies a les tarifes o peatges que paguen els usuaris per serveis 
essencials com el gas, aigua o electricitat. 
CINQUÈ.- Comunicar aquest acord al Govern espanyol, a la Generalitat de Catalunya, a 
l’Associació Catalana de Municipis i a la Federació de Municipis de Catalunya. 
Explica la proposta el regidor Sr. Ferran Rebollo,  ERC, dient que el sistema de 
finançament dels municipis presenta enormes deficiències que posen en perill la 
sostenibilitat dels serveis municipals; El Govern espanyol, enlloc d’abordar la necessària 
reforma d’aquest sistema de finançament, ha optat els darrers anys per efectuar canvis 
normatius que deriven en una major pressió fiscal en impostos que recauen sobre les 
famílies, com és el cas de l’Impost sobre béns Immobles. En aquest context, considerem 
que els ajuntaments han de cercar fórmules que permetin incrementar els ingressos sense 
afectar la pressió fiscal que suporta la ciutadania, sempre amb l’objectiu de millorar la  
prestació dels serveis públics. 
Els darrers trenta anys hem assistit a una privatització progressiva dels diferents sectors 
energètics, provocant un increment de les tarifes que paguen els usuaris i una evident 
manca de criteris d’interès públic en la gestió; Per la seva banda, les polítiques 
energètiques aplicades pel Govern espanyol continuen posant per davant els interessos dels 
grans oligopolis, regulant sempre amb l’objectiu de mantenir els seus beneficis. Aquest 
hivern hem assistit a uns increments desmesurats del preu de l’electricitat que han generat 
una gran alarma a l’opinió pública. La societat cada vegada pren més consciència sobre 
aquesta problemàtica i exigeix als governs que prenguin mesures per reduir els grans 
beneficis que obtenen aquestes empreses. 
Les mesures que podem emprendre des de l’àmbit municipal van en a línia de gravar la 
unitat obtinguda per aquestes grans empreses i intentar retornar aquests recursos a la 
ciutadania en forma de millors serveis públics o bé en polítiques concretes per a fer front a 



 

 

situacions de pobresa energètica. El Tribunal Suprem reconeix en aquestes sentències la 
legalitat de la taxa que grava les xarxes o canonades de transport. 
La llei d’hisendes locals recull a l’article 20.3;k) la possibilitat d’establir una taxa per gravar 
les instal·lacions de transport d’energia elèctrica, aigua i gas que ocupin el sòl, subsòl o el 
vol de vies públiques o d’altres terrenys de domini públic local. 
L’article 24 de la llei d’hisendes locals defineix els mètodes de càlcul de la quota tributària: 
a) amb caràcter general, prenent com a referència el valor que tindria al mercat la 
utilitat derivada de l’ús o aprofitament, sempre que els béns afectats no siguin de domini 
públic. Aquest punt habilita la pròpia ordenança fiscal per definir, en cada cas, atenent a la 
naturalesa específica de l’ús privatiu o de l’aprofitament especial corresponent, els criteris i 
paràmetres que permetin definir el valor de mercat de la utilitat derivada.  
b)  Quan s’utilitzin procediments de licitació pública, l’import de la taxa vindrà 
determinat pel valor econòmic de l’adjudicació.  
c)  Quan es tracti d’aprofitaments especials constituïts en sòl, subsòl o vol de les vies 
públiques municipals, a favor d’empreses explotadores de serveis de subministrament que 
resultin d’interès general o afectin a la generalitat o a una part important del municipi, 
l’import de la taxa serà, en tot cas, l’1’5 per cent dels ingressos bruts procedents de la 
facturació que obtingui l’empresa al terme municipal. 
En aquest sentit, les cinc sentències dictades pel Tribunal Suprem en data 21 de desembre 
del 2016 avalen les ordenances fiscals dels municipis d’Arteixo, Serradilla i Villalcampo que 
permeten exigir la taxa per aprofitament privatiu o aprofitament especial del domini públic 
local de les instal·lacions de transport d’energia elèctrica, gas, aigua i hidrocarburs. 
Si bé diversos municipis ja fa anys que exigeixen una taxa similar, fins ara les ordenances 
només ho regulaven per a les empreses que, fent ús de les xarxes o canonades, presten els 
serveis de subministraments al propi municipi i aquests resultin d’interès general. A la 
pràctica afectava només a distribuïdores i/o comercialitzadores, que havien de pagar una 
taxa de l’1,5 per cent sobre els ingressos bruts generats al municipi. 
El tret diferencial radica en què, a partir d’aquesta jurisprudència, els ajuntaments també  
podran establir una taxa per a les empreses que compten amb xarxes que travessen el 
terme municipal, però que no van directament vinculades a la prestació de serveis al 
municipi (per exemple les línies d’alta tensió en el cas de les elèctriques). 
Per tant, en base al que recull la llei d’hisendes locals, i atenent a  l’exposició jurídica de les 
cinc sentències del Tribunal Suprem, aquesta taxa hauria de contemplar dos supòsits de 
gravamen: 
I. L’ús privatiu o aprofitament del domini públic fet per aquelles empreses que, sense 
prestar directament serveis de subministraments bàsics al municipi, compten amb 
instal·lacions de transport d’energia elèctrica, gas, aigua i hidrocarburs  que transcorren pel 
terme municipal. 
 II. L’ús privatiu o aprofitament especial del domini públic fet per aquelles empreses 
explotadores de serveis de subministraments que, actuant com a distribuïdores i/o 
comercialitzadores, presten serveis que resulten d’interès general o afecten a la generalitat 
o a una part important del municipi.  
Tal com habiliten les sentències del Tribunal Suprem, en el primer supòsit es pot determinar 
com a base imposable el valor de la utilitat que reporta l’ús privatiu o aprofitament  especial 
del domini públic, i aquesta utilitat pot calcular-se partint del valor cadastral del sòl amb 
construccions, considerant construccions les pròpies línies elèctriques d’alta tensió, així com 
altres elements de la instal·lació. 
Aquest sistema de càlcul del valor de la utilitat deriva d’un informe encarregat per la 
Federació d’Associacions i Municipis amb Centrals Hidroelectriques i Embassaments. El 
mateix informe recollia un model d’ordenança fiscal i un model d’informe tècnic econòmic. 
Considerant que el Suprem ha validat aquesta metodologia i que les empreses de gas i 
elèctriques faran tot el possible per trobar escletxes que permetin impugnar les noves 



 

 

ordenances fiscals, creiem necessari demanar l’assessorament de les diputacions i 
concretament dels seus organismes de gestió tributària per a elaborar un model 
d’ordenança fiscal i un model d’informe tècnic  econòmic que segueixi els criteris validats 
pel Tribunal suprem. 
El gran impacte que poden tenir aquestes sentències ha provocat que Red Elèctrica 
Española iniciï contactes amb el Ministeri d’Hisenda demanant una unificació i homologació  
d’aquestes taxes. L’objectiu de fons és que, mitjançant una modificació de la llei d’hisendes, 
es regulin les quotes que poden exigir els municipis, fent que aquestes siguin el més baixes 
possible. Algunes estimacions indiquen que, amb els criteris validats pel Suprem, aquesta 
taxa podria tenir un impacte de fins a 200 milions d’euros només per a Red Eléctrica 
Española. 
A la pràctica aquesta taxa serà d’aplicació a les xarxes elèctriques de transport, d’alta i 
mitja tensió, així com a les canonades de transport de gas. Cal tenir en compte que només 
podrem gravar per la part de les línies i canonades que transcorrin per terrenys municipals. 
Per tant, l’impacta  real d’aquesta taxa no el podrem conèixer fins que no determinem de 
manera clara el nombre d’instal·lacions elèctriques i canonades de gas que transcorren per 
terrenys municipals. 
Per Som de Castellar-PSC intervé el Sr. Joan Creus,  i diu que el vot del seu grup serà 
favorable 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
12.-   MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOM DE CASTELLAR-PSC PER FER EFECTIVES 
LES ESMENES APROVADES ALS PRESSUPOSTOS DE LA GENERALITAT DEL  2017. 
El grup municipal Som de Castellar – PSC, a través del grup Parlamentari Socialista al 
Parlament de Catalunya, va presentar esmenes als pressupostos de la Generalitat del 2017, 
en el sentit de millorar els serveis i el nombre d’especialitats que s’ofereixen des del Centre 
d’Atenció Primària (CAP) de Castellar del Vallès, així com la de millorar les condicions 
seguretat i connectivitat de les carreteres B-124 i C-1415.   
En  l’aprovació definitiva dels pressupostos s’han incorporat, amb l’abstenció de la CUP, les 
següents esmenes: 
• “El Govern, dins de les disponibilitats pressupostàries per a l’any 2017, ha de garantir la 

restitució del servei de ginecologia, així com del de pediatria durant els caps de 
setmana, al Centre d’Atenció Primària (CAP) de Castellar del Vallès (Vallès Occidental).” 

• “El Govern, dins les previsions pressupostàries per l’any 2017, ha de preveure els 
recursos per al projecte millora de la seguretat viària a la C-1415 (via entre Terrassa, 
Matadepera i Castellar del Vallès). (Vallès Occidental)” 

En aquest sentit, el grup municipal Som de Castellar –PSC proposa al Ple l’adopció dels 
següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Instar el Govern de la Generalitat a fer efectives les esmenes mencionades amb 
anterioritat en relació la restitució del servei de ginecologia, així com del de pediatria durant 
els caps de setmana, al Centre d’Atenció Primària (CAP) de Castellar del Vallès, de manera 
urgent,  durant aquest 2017 i a les millores a de seguretat de la C-1415. 
SEGON.- Instar a tots els grups municipals a fer les gestions necessàries, davant el Govern 
de la Generalitat,  per tal de garantir que els anteriors acords es facin efectius en breu. 
TERCER.- Traslladar el present acord al Parlament de Catalunya. 
El regidor Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, fa lectura de la moció. I diu que 
entenem que és d’interès comú per part de tots el grups municipals l’aconseguir aquestes 
dues millores tant significatives pel benestar dels castellarencs i castellarenques , en 
matèries tant sensible com la sanitat i seguretat viaria, i per tant estem segurs que podrem 
comptar amb el suport entusiasta i la complicitat de la resta de grups municipals per 
l’aprovació unànime d’aquesta moció. 



 

 

Per ERC el regidor Sr. Rafa Homet,  intervé i diu que donem suport a un acord 
parlamentari, que en aquest cas ens afecta positivament i sobretot si a més a més ajuda a 
pal·liar els efectes del malmès sistema sanitari. 
També dir que aquest grup d’ERC espera dels consellers Junqueres, Romeva Bases, Mundó, 
Comin, i per extensió a qualsevol conselleria del govern, que es degui a tots els ciutadans i 
ciutadanes de Catalunya, i per tant atenguin per igual a l’Alcalde de Castellar, Sabadell, 
etc.., independentment del seu color polític, amb això el que volem dir i especificar és que 
esperem dels nostres consellers que en cap cas atenguin millor un grup municipal pel seu 
color. 
Intervé per Decidim Castellar el regidor Sr. Jordi Uya  per dir que l’acord  de junta de 
portaveus ens ha fet canviar el sentit del nostre vot, el nou redactat és més contundent i 
per tant el nostre vot serà a favor. Pel que fa a la restitució del servei cal recordar l’acord 
de ple de data 23 de febrer de 2016 en relació a l’obertura del Cap les 24 hores perquè no 
quedi en l’oblit. 
Tot seguit pel grup de PDeCAT intervé la seva regidora Sra. Bea Garcia,  i diu que resten a 
la seva disposició per  fer arribar les necessitats i mancances del nostre municipi a les 
diferents conselleries, siguin del color que siguin, i manifesta el vot a favor a la moció. 
Per acabar intervé el Sr. Alcalde per dir sobre la moció que, és una esmena que s’havia 
presentat en diferents ocasions en els pressupostos del govern de la Generalitat a  instància 
del grup parlamentari socialista i que malauradament havia estat rebutjada pels grups 
parlamentaris que estaven en el govern. Aquests serveis que fins fa uns anys tenia el Cap 
de Castellar, malauradament el conseller Boy Ruiz va considerar amb un a nova planificació 
territorial dels serveis sanitaris, treure’ns uns serveis que estaven molt consolidats al nostre 
municipi i per tant ara el que estem demanant és que es puguin restituir part d’aquests 
serveis. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
  
13.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DECIDIM CASTELLAR, SOBRE LA PROPOSTA DE 
CREACIÓ D’UN PLA CAP A LA SOBIRANIA ALIMENTÀRIA. 
La moció fou retirada. 
 
14.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC D’IMPULS AL CONSUM D’ENERGIES 
RENOVABLES. 
Precedents 
El Ple del 29 de març del 2016, ERC va presentar una moció amb el títol Energia sostenible i 
socialment responsable. De fet la denominació original de la moció era Som energia però 
els canvis derivats del consens amb el grup municipal Som de Castellar-Psc  varen modificar 
el títol i alguns acords. En essència, però, el propòsit de la moció i les seves demandes es 
varen mantenir inalterables. Es tractava, bàsicament, que l’energia elèctrica consumida pel 
municipi fos d’origen renovable. 
En aquella moció s’establia en el punt 1c que les conclusions de la comissió s’haurien de 
concretar en tres mesos. De fet, la creació de la comissió, anunciada en el punt 1a tampoc 
s’ha formalitzat mai. Un any després de l’aprovació de la moció tot està encara pendent. 
Nova iniciativa 
Malgrat tot, ERC ha contribuït decisivament que el Consell Comarcal s’impliqui activament 
en el tema de les energies renovables. 
Un dels objectius del Pla d’Actuació Comarcal 2016-2020 va en el sentit de treballar per 
disposar d’instruments i coneixements per tal de desplegar les eines necessàries per 
fomentar i promocionar a la comarca del Vallès Occidental el consum i la producció 
d’energies renovables i la lluita contra el canvi climàtic.  
El Consell Comarcal, per mandat del Consell d’Alcaldes i Alcaldesses del Vallès Occidental, 
manifesta la voluntat d’assessorar els ajuntaments per evitar els efectes de la pobresa 



 

 

energètica i formar el personal tècnic dels ajuntaments en temes de facturació elèctrica, 
d’eficiència i estalvi energètic. 
Som Energia, com a cooperativa de consum d’energia verda sense ànim de lucre, és 
conscient de la situació de pobresa energètica que viuen moltes persones en situació 
econòmica precària i defensa un nou model energètic basat en les energies renovables i la 
producció local en el qual es pugui lluitar contra la precarietat en la cobertura de les 
necessitats d’energia. 
El Consell Comarcal del Vallès Occidental i Som Energia han signat un conveni marc per a la 
comarca, el 8 de febrer de 2017, per tal de promoure instal·lacions de caràcter públic de 
producció d’energia verda, valorar la possibilitat de contractar Som Energia per al 
subministrament d’equipaments públics i formar en matèria de facturació eficiència i estalvi 
energètic al personal tècnic de la comarca. 
Tant el Consell Comarcal del Vallès Occidental com la cooperativa Som Energia han 
expressat la seva total predisposició i voluntat perquè tots els ajuntaments de la comarca 
que ho desitgin puguin adherir-se a aquest conveni marc.  
 

Moció IMPULS AL CONSUM D’ENERGIES RENOVABLES 
ATÈS que aquest ple ja ha expressat repetides vegades la voluntat de caminar cap a un 
model energètic més sostenible, de cercar la constant millora de l’eficiència energètica i de 
lluitar contra la pobresa energètica al nostre municipi. 
ATÈS que aquest ple ja va aprovar per unanimitat la moció Energia sostenible i socialment 
responsable on es plantejava el consum d’energies provinents de fonts renovables i 
sostenibles 
ATÈS que el conveni marc  entre el Consell Comarcal del Vallès Occidental i Som Energia 
possibilita millors i majors actuacions en l’àmbit municipalista pel que fa al consum 
d’energies verdes i renovables. 
El Grup Municipal d’ERC proposa al Ple l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Donar suport al conveni marc signat entre el Consell Comarcal del Vallès 
Occidental i la cooperativa Som Energia.  
SEGON.- Impuls i desplegament de la moció aprovada per unanimitat en el Ple del 29 de 
març del 2016 
TERCER.- Comunicar aquest acord al Consell Comarcal del Vallès Occidental i a la 
cooperativa Som Energia.  
Finalment volem manifestar que som plenament reiteratius amb aquest tema. Insistim tan 
com podem o fins i tot més del que podem. I saben perquè?. 
Per una qüestió de justícia social?. Si però no només. 
Per una qüestió de medi ambient?. Si però no només. 
Per evitar les portes giratòries?. Si però no només. 
Pensem que, a més a més de totes aquestes raons, n’hi ha una altra que és tan potent com 
perillosa. I es la concentració de poder en mans d’unes poques i grans companyies que 
gestionen elements que afecten a la ciutadania sense que aquesta se’n pugui defensar a 
través d’unes eleccions. La gestió i possessió d’uns recursos tan sensibles com escassos a 
mans d’empreses que l’únic valor afectiu i efectiu és el compte de resultats econòmics i no 
la vulnerabilitat de la societat, es altament perillosa.  
Nosaltres creiem que quan augmenta el poder absolut d’una minoria minva absolutament el 
de la majoria i amb aquestes condicions fins i tot un ase pot governar. 
Qui te el poder de posar les coses en ordre també el te el poder de posar les coses sota un 
ordre que controli. 
L’únic poder absolut legítim és el de la ciutadania. I aquest el defensarem per damunt de 
tots els altres poders. Especialment de les poderoses companyies energètiques. 



 

 

Per Som de Castellar-PSC, intervé el regidor Sr. Aleix Canalis,  intervé per dir que malgrat 
que algunes de les afirmacions que es fan en l’exposició de motius son francament 
qüestionables i traspuen un afany de protagonisme que poc s’ajusta a la realitat sobre el 
paper del Grup comarcal d’ERC en la signatura, per part del Consell Comarcal,  d’aquest 
conveni marc amb Som Energia, el nostre grup votarà a favor de la iniciativa ja que en 
compartim l’esperit. 
Tot hi això permetíem fer dos consideracions: 
1.- La primera és que el compromís i el suport de l’ajuntament de Castellar a aquest 
Conveni marc, no es formalitzarà  gràcies a la moció que avui aprovem a instàncies d’ERC , 
sinó que es formalitzà amb  d’adhesió formal  a aquest conveni marc de col·laboració 
aprovada en la JGL de la setmana passada, concretament del dimarts 21 de febrer. 
2.- La segona consideració, és que en l’actualitat, tot el consum contractat per part de 
l’Ajuntament a través de l’adhesió al contracte de subministrament de l’ACM ja  prové al 
100% de fonts d’energia renovables. (Tal i com certifica l’empresa comercialitzadora) 
Per Decidim Castellar intervé la regidoria Sra. Bet Tena  dient que la moció bàsicament diu 
al primer punt, que el Ple doni suport al conveni signat entre el Consell Comarcal del Vallès 
Occidental i la Cooperativa Som Energia, i al segon punt, demana que es compleixi una 
moció aprovada per unanimitat fa un any, una demanda que no s’hauria de produir si 
l’equip de govern complís amb el que aprova aquest Consistori. 
Respecte al primer punt, i analitzant el conveni que es va firmar al Consell Comarcal, 
lamentem per exemple, que el conveni no passés ni pel Ple ni pel Consell d’Alcaldes per a 
ser debatut, ratificat i aprovat. Un defecte de forma que segurament explica moltes de les 
mancances de les que parteix. 
Així doncs, al conveni li trobem a faltar concreció, però sobretot, abans de començar a fer 
aliances amb experiències de cooperativisme, sobirania i energia verda, demanem un full 
de ruta o planejament energètic, que ens marqui els objectius concrets on volem arribar, i 
en funció d’això, començar a establir aliances amb qui sigui i faci falta, també amb Som 
Energia, però també amb tantes d’altres experiències similars no tant conegudes ni tant de 
moda actualment: per exemple empreses com Azimuth360 o Energea que promouen en 
comunitats de veïns projectes d'eficiència energètica i renovables, també ens podríem 
adherir a la setmana de l’energia que promou l’Institut Català de l’energia i fer xerrades a 
escoles i a usuaris i també podríem parlar amb d’altres municipis com Rubí que tenen el 
projecte municipal Rubí Brilla. 
Perquè sense aquest planejament energètic, quina mena de formació oferirà Som Energia 
als tècnics, i com aquests ho podran aplicar, si més enllà de la teoria, no es concreta 
absolutament res per tal de que la transició energètica, més sostenible, eficient i justa sigui 
completament possible. 
A nivell local, per exemple, en que es concreta l’adhesió a aquest conveni? Segons el propi 
conveni, Som Energia es compromet a col·laborar i assessorar els ajuntaments, mitjançant 
acords específics entre ells. A quin acord s’ha arribat entre l’Ajuntament de Castellar i Som 
Energia? Per fer què? Amb quin propòsit? Esperem veure l’addenda del conveni on es parla 
d’aquest tema en breu. 
No hi veiem cap concreció que sigui realment efectiva, i de la que en puguem veure uns 
resultats reals, tangibles i quantificables amb el temps. 
I això és només el primer punt de la moció. 
El segon punt de la moció, parla d’impulsar i desplegar la moció aprovada per unanimitat en 
el Ple del 29 de març del 2016. Aquesta moció instava a crear una comissió de treball que 
permetés confeccionar plecs de condicions i requeriments que servissin per contractar 
l’electricitat on el cost econòmic no fos l’únic requisit a tenir en compte. Factors com el 
subministrament  d’energia sostenible o els aspectes socials de la població i/o dels seus 
treballadors tindrien una importància molt determinant en la selecció final. 
 



 

 

Ens sap greu pels companys d’esquerra, però creiem que aquest requeriment arriba tard. I 
és que en Junta de govern local amb data 15 de març de 2016 es va aprovar l'adhesió a la 
tercera pròrroga de l’Acord marc de subministrament d’energia elèctrica destinat a les 
entitats locals de Catalunya, promogut pel Consorci Català pel Desenvolupament Local 
(Exp. 2012/01), per un termini de nou mesos, des de l’1 d’abril al 31 de desembre de 2016, 
acord que suposava que la multinacional Endesa Energia, SAU fos l'adjudicatària del 
contracte derivat de l’Acord marc de subministrament d’electricitat per un valor total de 
649.125,00 euros anuals. Tenint en compte que l’acord acabava el desembre de l’any 
passat, aquesta comissió, que reclamava la moció, fa mesos que s’hauria d’haver reunit, 
per tal d’establir les noves condicions del següent contracte. 
Seguim amb Endesa i cal recordar que a principis d'aquest mes de febrer coneixíem la 
notícia de que Endesa i Gas Natural van recórrer contra el concurs públic de l'Ajuntament 
de Barcelona perquè establia obligacions contra la pobresa energètica. 
Només aquest fet, ens hauria de fer plantejar directament la nostre relació amb aquestes 
empreses, ni que sigui per complir amb la moció del ple ordinari de 26 d'abril de 2016 
aprovada per unanimitat, i presentada pel grup municipal de Som de Castellar-PSC en 
defensa de la Llei 24/2015 de mesures urgents per a afrontar l'emergència habitatge i 
pobresa energètica, on un dels acords buscava promoure la formalització d’acords o 
convenis amb les companyies de subministrament d’aigua potable, de gas i d’electricitat, 
per a garantir que concedeixin ajuts a fons perdut a les famílies o persones en situació de 
risc d’exclusió residencial o els apliquin descomptes molt notables en el cost dels consums 
mínims, de conformitat amb l’article 6.3 de la referida llei. Justament allò que han impugnat 
al concurs públic de Barcelona. 
Súplica que es va repetir en el ple ordinari de 29 de novembre de 2016 on es va aprovar 
per unanimitat la moció del grup municipal Som de Castellar-PSC per reclamar mesures 
urgents per pal·liar efectes i eradicar la pobresa energètica, on s'exigia a les empreses 
subministradores el compliment immediat de la llei. 
Seguint encara amb la companyia Endesa com a subministradora, no només l’equip de 
govern està incomplint aquelles mocions presentades pels grups de l’oposició, sinó les que 
ells mateixos presenten. 
Si realment ens creiem tot això, fa temps que la comissió per redactar un nou plec de 
condicions per a contractar l’energia s’hauria d’haver reunit per introduir aquests 
condicionants i decidir com es contracta el servei. 
Lluny de tot això ens trobem amb mocions aprovades que no s’executen, amb promeses 
que no arriben i amb un tant per cent de desídia i d’hipocresia massa elevat. 
Votarem a favor de la moció, l’esperança és l’últim que perdrem, però som plenament 
conscients, que vistos els precedents, estem aprovant una nova moció que no ens porta 
enlloc.  
Intervé el Sr. Alcalde tot dient que aquest conveni es va aprovar en junta permanent i 
desprès es va passar al Consell d’Alcaldes fet que tots els alcaldes de la comarca el van 
valorar molt positivament i que de fet d’aquest conveni s’han derivat converses, per tal de 
veure quina seria la possibilitat de que anessin assumint comptadors la gent de Som 
energia. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
 
15.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n’hi ha. 
 
 
16.- PRECS I PREGUNTES 



 

 

S’ha presentat una pregunta per part del Grup de Decidim, el text de la qual llegeix el 
regidor Sr. Jordi Uya. 
“Atès que fa uns mesos ja vam preguntar en relació a nombrosos problemes que ha generat 
la concessió de l’explotació de l’activitat  del Casino del Racó a l’empresa Racó de Castellar 
Esports SL, i a les nombroses molèsties que provoca entre molts dels veïns i veïnes de la 
zona, i que des d’aquell moment no només no s’han resolt cap de les qüestions que es 
demanava, sinó que en alguns àmbits ha empitjorat la situació, ens disposem a preguntar 
de nou algunes qüestions noves referents a la seva activitat. 
1.- Fa uns mesos es van comprometre a buscar una solució a la situació de desencontre 
que provoca l’activitat d’aquesta empresa als veïns i veïnes de la zona, han pogut trobar  
des de l’ajuntament alguna solució a aquesta situació?. Quina és la proposta de 
l’Ajuntament per a trobar-la?. Què es farà a partir d’aquest moment en relació a aquest 
tema des de l’Ajuntament?. 
2.- És cert que van rebre per part d’un dels veïns afectats, el passat 21 de novembre, la 
demana de fer una nova medició de soroll, que s’havia de traslladar a la diputació?. Si és 
així perquè la diputació no va tenir constància d’aquesta demanda fins el 6 de febrer, just 
després que els afectats tornessin a fer aquesta petició a l’Ajuntament?. 
3.- És cert que vostès, com a Ajuntament, i tal i com indiquen des de la Generalitat, tenen 
potestat per regular els horaris d’activitat d’aquestes instal·lacions? Essent així, i atenent a 
que ara s’obre de nou la temporada i pujarà l’activitat, per tal de no trobar-nos de nou amb 
els mateixos problemes, hi ha previst per part de l’Ajuntament regular aquests horaris i 
marcar uns límits que permetin la conciliació de l’activitat amb el dret a descans dels veïns i 
veïnes de la zona?. 
4.- És coneixedor l’Ajuntament de la col·locació d’una càmera de videovigilància a les pistes 
de pàdel del terreny parroquial, i de l’enregistrament que podria ser irregular perquè 
sembla que l’empresa Racó de Castellar Esports, SL no ha obert el fitxer obligatori a 
l’Agència de Protecció de Dades?. Hi ha algun tipus de control sobre quines imatges grava 
la càmera, si també enregistra l’espai públic o fins ii tot espais privats de per persones que 
viuen a la vora?. Té previst l’ajuntament emprendre alguna acció en aquest sentit estant al 
corrent d’aquesta situació irregular?. 
El regidor portaveu de l’equip de govern Sr. Aleix Canalis,  contesta les preguntes dient 
1) S’han fet diverses reunions entre les parts afectades i, de moment, malgrat que hi ha 
hagut gests significatius per part dels titulars de l’activitat per minimitzar les molèsties, un 
veí no ho ha considerat suficient. Des de l’Ajuntament s’ha demanat una nova sonometria 
als serveis de la diputació a instàncies d’aquest veí. 
2)  Si.  Doncs perquè aquest tipus de serveis que ofereix la Diputació es realitzen a través 
del seu Catàleg de Serveis que té caràcter anual. En aquest sentit, al trobar-nos 
pràcticament a finals d’any,  es va creure convenient sol·licitar-ho en el catàleg del 2017, 
com així vam fer. Esperem que dins el proper mes, segons fonts de la pròpia Diputació, es 
pugui realitzar una segona medició. 
Val la pena recordar, que ja es van realitzar medicions els dies 28 de setembre i 2 i 3 
d’octubre del 2015, sense que en cap moment,  es superessin els llindars de soroll 
permesos a la zona (ni en horari diürn ni en el vespertí) 
3) L'ordenança municipal de sorolls no diu absolutament res de regular horaris en les 
activitats i menys esportives. Parla d'envelats, activitats al carrer,  etc...Es poden regular 
els dels espectacles públics però sempre que estigui motivat en informes policials. Com a 
mesura correctora es podria justificar reduir horaris si se sobrepassessin els límits 
d'immissió en horari vespertí, però no és el cas, ja que en cap moment s’ha pogut acreditar 
que les molèsties  
D’altra banda, des de fa ja anys, l’activitat cessa en termes generals a les 22h de la nit. Un 
horari al nostre entendre prou raonable, tenint en compte a més, que no hi ha cap dada 
objectiva que s’estigui vulnerant cap normativa acústica. 



 

 

 
4) Sí que en tenim coneixement de d’instal·lació de les càmeres. I és lògic que  no s’hagi 
obert cap fitxer a l’Agència de  Protecció de Dades, ja que les imatges no es graven sinó 
que es reprodueixen en directe a través de les pantalles existents a d’instal·lació.  
Al no estar-se produint cap irregularitat, ja que no s’estan gravant imatges, l’ajuntament no 
té previst realitzar cap acció al respecte.  
  
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent dos dos quarts de nou de la nit, 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests 
acords el Secretari amb el vistiplau del  Sr. Alcalde. 
 
 


